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– Қарағанды облысы – елі
міздің индустриалды жүрегі. Өң
деу өнеркәсібінің көлемі бойынша 
көшбасшы орынды иеленіп отыр
мыз. Өткен жылы облыс 3 трлн 
теңгеден астам өнім өндірді. Біз 
бизнестің өсуіне және инвестиция 
тартуға жағдай жасаудамыз. 2025 
жылы 1,5 трлн теңгеден астам 
инвестиция тартуды жоспарлап 
отыр мыз, оның 90%ға жуығы 
– жекеменшік инвестициялар. 
Qarmet компаниясымен бірге ме
таллургиялық кластерді дамытуға, 
соның ішінде қалдықтарды қай
та өңдеуге ерекше көңіл бөлеміз. 
Компаниямен бірге мәселелерді 
жедел шешу үшін жобалық офис 
құратын боламыз. Біздің ең басты 

● ФОРУМ

Өнеркәсіптік кластердің өңірлік мазмұны 
Теміртауда ірі компания

лар мен шағын және орта 
биз несті біріктіретін Қазақ
с тандағы алғашқы өнеркә
сіптік кластер құру бойын
ша жұмыс жүргізілуде. 
Qar met креативті техноло
гиялар орталығының ала 
ңын да «Өнеркәсіптік клас 
терді және ел ішіндегі 
құн дылықтарды дамыту» 
биз несфорумы өтті. Шара
ның мақсаты – ірі бизнес 
пен ШОБ арасындағы өзара 
ісқимылды нығайту, өнер
кәсіп секторының дамуын 
ынталандыру және елдің эко
номикалық әлеуетін артты
ру үшін жаңа мүмкіндіктер 
жасау. Форум жұмысына Қа
зақстан Республикасы Пар
ламенті Мәжілісінің депутат
тары, бизнесқоғамдастық 
өкілдері, ұлттық қорлар мен 
«Атамекен» кәсіпкерлер па
латасының басшылары қа
тысты. Форумды облыс әкі мі 
Ермағанбет Бөлекпаев ашты.

Салтанат ІЛИЯШ,
«Ortalyq Qazaqstan»

Өнеркәсіптік кластерді да
мыту өндірістің өсуін ғана емес, 
сонымен қатар, цифрлық шешім
дерді енгізуді, өнімнің өзіндік құ
нын төмендетуді және бизнестің 
мемлекеттік органдармен өзара 
ісқимылын оңтайландыруды көз
дейді.

– Форум – Qarmet сияқты бір 
ірі кәсіпорынның айналасында 
ШОБ ынталандыру және дамыту 
үшін маңызды сәт. Министрлік ірі 
компаниялардың жергілікті жет
кізушілермен өзара серіктестік 
бойынша белсенді жұмыс жүргізу
де. Біз бұл өнеркәсіптің тұрақты 
өсуінің кепілі екеніне сенімдіміз, 
– деді Қазақстан Республикасы 
Өнеркәсіп және құрылыс ви
цеминистрі Иран Шархан.

Ал, Қазақстан Республикасы 
Парламенті Мәжілісінің депутаты 
Арман Қалықов Qarmet Қазақстан
ның 17 серпінді жобасына кіргені
не қуанышты екенін айтады. Бұл 
кәсіпорынның ел өнеркәсібіндегі 
маңыздылығын көрсетеді. 

– Біз жұмысшылар мен кәсіп
орындардың мүдделерін қорғау
ды жалғастырамыз. Заңнамалық 
бастамалар Қазақстанның өнер
кәсіптік әлеуетінің өсуіне ықпал 
етуі үшін жұмысымызды жалғас
тыра береміз, – деді Арман Қа
лықов.

Форумда Қарағанды облысы
ның әкімдігі мен «Qarmet» АҚ ара
сында ел ішіндегі құндылықтарды 
дамыту бойынша меморандумға 
қол қойылды. Бұл құжат өңірдегі 
шағын және орта бизнестің ұста
нымын күшейтуге бағытталған 
бастамаларды қолдауға кепілдік 
береді.

Сондайақ, Qarmet компания
сының өндірістік құрылымдары 
орналасқан басқа да қалаларда 
шағын өнеркәсіптік аймақтар 
құру жоспарланып отыр.

Суретті түсірген 
Жангелді ӘБДІҒАЛЫМ

байлығымыз – адамдар. «Жұмыс
шы мамандықтарының жылы» 
аясында біз жаңа салалар үшін 
кадрларды белсенді дайындап жа
тырмыз. Қарағанды техникалық 
университетінің базасында өңір
лік инновациялықиндустриялық 
хаб құрып жатырмыз, – деді облыс 
әкімі. 

Қазір облыстың қырыққа 
жуық шағын және орта бизнес 
кәсіпорындары Qarmet компания
сымен өзара серіктестік орнатқан. 
Форум қатысушыларға ішкі на
рықты нығайтуға, өндірісті да
мыту арқылы бәсекеге қабілет
тілікті арттыруға және импортқа 
тәуелділікті төмендетуге байла
нысты негізгі мәселелерді талқы
лауға мүмкіндік берді. Qarmet 
компания сының бас директоры 
Вадим Басин тұрақты өндірістік 
тізбектерді дамыту, ірі бизнес пен 
шағын кәсіпкерлікті интеграци
ялау, цифрлық шешімдерді ен

гізу және өңірдің экономикасын 
нығайтуға ықпал ететін өнімнің 
өзіндік құнын төмендету мәселе
леріне егжейтегжейлі тоқталды.

– Металлургияны және сабақ
тас салаларды дамыту, қазақстан
дық өндірушілердің әлемдік 
нарықтағы ұстанымдарын нығай
ту, елішілік құндылықты құру – 
еліміздің ұзақ мерзімді орнықты 
дамуының негізгі факторлары. 
2024 жылы күрделі сыртқы эконо
микалық жағдайларға қарамастан, 
Qarmet болат өндірісін 15%ға, 
яғни, 3,5 млн тоннаға дейін ұлғайт
ты. Бұл өсім Қазақстанға болат 
өндіру қарқыны бойынша әлемде 
8ші орынды қамтамасыз етті. Біз 
2028 жылға қарай болат өндірісін 
жылына 5 млн тоннаға жету мақ
сатын қойып отырмыз. Бұл бағдар 
өндірісті ауқымды жаңғыртуға, 
шығындарды оңтайландыруға, 
процестерді цифрландыруға және 
кәсіпорын айналасындағы өнер

кәсіптік кластерді дамытуға негіз
делген, – деді Вадим Басин.

Qarmet индустриялық клас
терді дамыта отырып, тауарлар 
мен қызметтерді жеткізушілерге 
офтейккелісімшарттар мен ұзақ 
мерзімді шарттарды ұсынады. 
Облыс әкімдігі Qarmet компания
сымен бірлесіп, бастама аясын
да 20 мың шаршы метр дайын 
үйжайға арналған шағын өнер
кәсіптік аймақ құрады. Жаңа 
жұ мыс орындары құрылады, 
сон дайақ, өндірістік тізбектер 
ны ғай тылады және импортқа тә
уел ділік қысқарады.

– Біз барлық өндірілген құн
дылықтар Қазақстанның игілігі 
үшін жұмыс істейтіндей етіп жұ
мыс жасауымыз керек. Ол үшін 
бізде барлық ресурстар бар. Көп
теген дамыған елдер осылай жұ
мыс істейді. Жергілікті атқарушы 
билік тарапынан әлеует пен қол
дау бар, – дейді Вадим Басин.

Атап айтсақ, 2016 жылы құрылған 
«Фламинго KZ» ЖШС ортопедиялық 
матрастар шығарады. Компанияда өн
дірістің толық циклі ортопедиялық серіп
пелі блокты дайындаудан бастап, дайын 
өнімді орауға дейінгі процесс қамтылған. 

Қазірде жетекші өндірушілердің сапа
лы материалын пайдалану көптеген им
порттық аналогтардан кем түспейтін өнім 
жасауға мүмкіндік беріп отыр. Бүгінде 
фабрикада 40қа жуық адам жұмыс істей
ді. Жыл сайын кәсіпорынның салықтық 
аударымдары да ұлғаюда. «Кәсіпкер» 
бағдарламасы бойынша алынған қара
жат компанияға өндірісті кеңейтуге, жаңа 
жабдықтар сатып алуға және өнімділікті 
арттыруға көмектескен.

– Мақсатымыз – аймақта ғана емес, 
еліміз бойынша танымал брендке айналу. 
Мемлекеттік қолдаудың тұрақты дамуы

● КӘСІПКЕРЛІК

Қолдау бар жерде самғау бар
Былтыр облыста жер гілікті 

бюд жеттен 1276 жаңа бизнесжоба 
қаржы ландырыл ған. Одан бөлек, 
жұмыс істеп тұрған компаниялар 
да мемлекет қолда уынан құралақан 
емес. «Кә сіпкер» бағдарламасы мен 
Кә сіпкерлікті дамытудың 20212025 
жылдарға арнал ған ұлттық жо басы
ның арқа сында ортопедиялық мат
рас және бөлмеаралық есік шы ға
ратын кәсіпорындар өн діріс  көлемін 
кеңейтумен қатар, бәсекеге қабілетті 
өнім шығаруды жолға қойған.

Жәлел ШАЛҚАР,
«Ortalyq Qazaqstan»

мызға көмегі мол, – дейді «Фламинго KZ» 
ЖШС сату бөлімінің бастығы Екатерина 
Нұрахметова. 

Ал, İsmail Doors – ірі тапсырыстарды 
орындауға әлеуеті жететін облыстағы бөл
меаралық есік шығаратын санаулы компа
ниялардың бірі. 

Бұл кәсіпорынның жобалық қуаты – 
жылына 1012 мың есік. Бөлмеаралық 
есіктердің сертификатталған сапалы мате
риалдардан жасалатынын атап өткен жөн. 

Аталған компанияда қазір 20 адам жұ
мыс істейді. Кәсіпорын бизнесті кеңейту
ге және қажетті құралжабдықтар сатып 
алуға 20212025 жылдарға арналған кәсіп
керлікті дамыту жөніндегі ұлттық жоба 
бойынша қолдауға қол жеткізіп отыр.

Кәсіпкерлік басқармасының басшысы 
Ирина Любарскаяның айтуынша, шағын 
және орта бизнесті қолдау – экономика

ның болашағына салынатын инвестиция. 
2024 жылы облыстық бюджеттен 1276 
жаңа жоба қаржыландырылған. Сонымен 
қатар, бұрын қабылданған міндеттеме
лерді субсидиялау да жалғасып жатыр.

– Бизнестің іскерлік белсенділігінің 
артқаны көз қуантады. Аймақ экономика
сындағы шағын және орта бизнестің үлесі 
43,2%ды құрайды. Қолдаудың маңызды 
шараларының бірі бөлшек салық мөлшер
лемесін екі есеге – 4%дан 2%ға дейін 
төмендету болды. Бұл салық төлеушілер 
санын 20 есе, ал, салық түсімдерінің со
масын 250 есе ұлғайтуға мүмкіндік берді, 
– дейді Ирина Любарская. 

Облыс аумағындағы шағын және орта 
бизнестi дамытудың басым бағыттары өң
деушi және туристiк салалар болып отыр
ғанын да атап өткен жөн.
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«СамұрықҚазына» Ұлттық әлауқат 
қорының қолдауымен Көкпекті ауылында 
екі пәтерлі бес үй салынды. Әр пәтер үш 
бөлмелі, жалпы ауданы – 84 шаршы метр. 
Кілт халықтың әлеуметтік осал топтары
на жататын төрт отбасыға, төрт көпбала
лы және үйлері апатты деп танылған екі 
отбасыға табысталды. 

Абай ауданында баспаналы болған

Аталған тростық жабдық 
Қарағанды қаласының бағы
тындағы жолдың бойында, 
нақтылап айтқанда, жолақтар
ды бөліп тұратын белдеуде және 
жолдың оң жақ жиегінде орна
тылды. 

Тростық қоршаулар әдеттегі 
металл кедергілерге қарағанда 
айтарлықтай артықшылықтарға 
ие. Ол, әсіресе, қалың қар мен 
қатты жел жағдайларында өте 
тиімді. Олар қардың тростар 
арқылы еркін өтуіне мүмкіндік 
береді. Бұл оның бөлу жолақта
ры мен жолдың жиектерінде 
жиналуына жол бермейді. Сон
дайақ, мұндай қоршаулар жол
дарды тазалау шығынын азай
туға ықпал етеді. Сөз етілген 
қоршау түрлері АҚШ, Жапония 
және Еуропада экономикалық 
тиімділігіне байланысты бел
сенді түрде қолданылады.

Жоба ҚазжолҒЗИ маманда
рының ғылымитехникалық же
текшілігімен жүзеге асырылуда. 
Мамандар түрлі ауа райы және 
пайдалану жағдайларында трос
тық қоршаулардың тиімділігіне 
екі жылдық мониторинг жүргіз
бек. Тәжірибе оң нәтиже берсе, 
тростық қоршаулар қар басу 
қаупі кейбір учаскелерде әдет
тегі металл кедергілерге балама 
бола алады. 

Өз тілшімізден

● РЕСМИ

Жаңа әдіс 
қауіпсіздікке сеп 

«АстанаҚарағанды» тас 
жо лының қар басу қаупі жо
ғары учаскелерінің бірінде 
жол қоршауының инновация
лық түрі орнатылды. Трос
тық тосқауылдар алдын ала 
аралық сынақтан өткізілген 
болатын. Сынақ Теміртау 
қа ласының маңында орна
ласқан ұзындығы 500 метрді 
құрайтын тәжірибелікэкспе
рименттік учаскеде жүргізілді.

● ӘЛЕУМЕТТІК ҚОЛДАУ

Баспана кілтін 
табыстады 

Бұқар жырау ауданының Көкпекті ауылында 10 отбасы, Абай ауданында 30 
отбасы баспаналы болды. Олардың барлығы да үй кезегінде тұрғандар. 

дардың арасында да толық емес от
басылар, жетім балалар, мүмкіндігі 
шектеулі жандар, қандастар мен зейне
ткерлер бар. «Халық Билдинг» ЖШС 
салған жаңа бес қабатты үйдегі пәтер
лерді Мемлекет басшысының бастама
сымен жергілікті атқарушы органдар 
сатып алды. Үйде 12 бір бөлмелі, 8 екі 
бөлмелі және 10 үш бөлмелі пәтер бар.

Сонымен қатар, жақында Абай ау
данында құрылыс салушылардан өткен 
жылы сатып алынған тағы 10 пәтердің 
кілті берілмек. Құрылыс салушылардан 
дайын тұрғын үйді сатып алу бағдарла
масы биыл да жалғасады. Абайда бұл 
жоба бойынша 90 отбасы, ал, Топарда 
40 отбасы пәтер алуы тиіс.

Биыл Абайда 30а орамында бес 
қабатты кредиттік үйдің құрылысын 
аяқтау жоспарлануда. 80 пәтерлі үй 
20232029 жылдарға арналған тұрғын 
үйкоммуналдық инфрақұрылымды 
дамыту тұжырымдамасы бойынша 
бюджет қаражаты есебінен салынуда. 
Пәтерлер кезекте тұрғандарға «Отбасы 
банк» арқылы беріледі.

Сондайақ, Абайда тағы бір бес қа
батты үй мен екі пәтерлі бір қабатты 
үйлер салынып жатыр, Топарда екі көп
пәтерлі үй қалпына келтірілуде.

Жансая ОМАРБЕК,
«Ortalyq Qazaqstan»
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«Жұмысшы мамандықтарының жылы» аясында тек экономика мен өндірісті дамыту ғана емес, 
сонымен бірге, жастардың еңбекке құлшынысын арттыру көзделген. Бүгінде кәсіптің басым бөлігін 
игерген жастарды ел экономикасының нақты секторына тартуға бағытталған шаралар басталып 
кетті. Облыстық мәслихаттың арнайы отырысында депутаттар, мемлекеттік органдар, ауылдық, 
аудандық әкімдіктер мен кәсіпкерлер палатасының және оқу орындарының өкілдері жұмысшы ма-
манды оқытатын аудан орталықтарында орналасқан колледждер мәселесін талқылады.

Мәслихат депутаттары: 
Колледждерге қолдау керек

Отырысты ашқан Қарағанды 
облыстық мәслихатының төраға-
сы Нұркен Қобжановтың айтуын-
ша, ауылдық жерлерде тұратын 
жастарға аудандарда орналасқан 
коллеждер тарапынан қолжетімді 
және сапалы білім берілуде. 

– Алайда, білім орындарына 
қатысты әлі де шешілуі тиіс бірқа-
тар мәселелер бар. Ескірген мате-
риалдық-техникалық база, зама-
науи білім беретін ресурстардың, 
қаржыландырудың жеткіліксіздігі, 
жастардың қалаларға кетуі де кол-
ледж аясындағы мәселені туын-
датып отыр. Бұл орайда, әсіресе, 
ауылдық жерлердегі білім орда-
ларына кәсіби бағдарлау әдістерін 
қайта қарайтын жаңа тәсілдер қа-
жет. Бұл әлемдік тәжірибеде бо-
лашақ маманның табысты, кәсіби 
және әлеуметтік бейімделуі бой-
ынша білім беру мекемелері мен 
жұмыс берушілердің өзара тығыз 
іс-қимылына тікелей байланы-
сты. Соның ішінде кәсіптік білім 
экономиканың қажеттіліктеріне 
және ауылдық аудандарды дамы-
ту міндеттерін шешуге барынша 
бейімделуге тиіс. Кәсіпорынмен 
келісім аясында болашақ маман-
дар қажетті дағдыларды тікелей 
білім беру мекемелерінде алатын-
дай ынтымақтастықтың кең жиын-
тығы болуы керек, – деді  Нұркен 
Қобжанов.

Жиында білім басқармасының 
басшысы Гүлбақыт Жүнісова Қа-
рағанды облысында 52 колледж 
жұмыс істейтінін, оның сегізі 
аудандық жерлерде екенін атап 
өтті. Басшының сөзіне сүйенсек, 
2019 жылдан бастап, облыста 
ауыл шаруашылығы мамандықта-
рын кеңінен тарату мақсатында 
Agroskills және Jasagroskills об-
лыстық чемпионаттары өткізіліп 
келеді. Дегенмен, ауыл шару-
ашылық мамандары беделінің 
төмендігі, практикалық оқытуды 
қамтамасыз ете алатын әлеумет-
тік серіктестердің жеткіліксіздігі, 
кадрлардың жетіспеушілігі және 
материалдық-техникалық базаны 
дамыту үшін жеткілікті қаржылан-
дырудың болмауы секілді мәселе-
лер бар.

– Колледждердегі кадрлар 
даярлау ісі ауыл шаруашылығы 
техникасына техникалық қызмет 

Аяулым СОВЕТ,
«Ortalyq Qazaqstan»

көрсету мен жөндеу, агрономия, 
ветеринария секілді тағы басқа 
20 мамандық және 37 біліктілік 
бойынша жүргізіледі. Аудандық 
колледждерде 1385 студент білім 
алады, алайда, жыл сайын олар-
дың саны 7-10%-ға азаяды. Мем-
лекеттік қолдаудың арқасында 
соңғы үш жылда дуальды жүйеде 
оқитын студенттер саны 5%-дан 
33%-ға артса,  түлектердің жұ-

● ТАҒАЙЫНДАУ

Қарағанды облы-
сының жастар саясаты 
мәселелері басқармасына 
жаңа басшы тағайындал-
ды. 

Айсұлу Ерниязова еңбек 
жолын 2015 жылы әл-Фараби 
Қазақ ұлттық университетінің 
жастар ұйымдарымен жұмыс 
жөніндегі жетекші маманы бо-
лып бастаған.  Содан кейін сол 
жерде жастар ұйымдарымен 
жұмыс жөніндегі комитетті 
басқарған.

Әр жылдары Алматы ха-
лықаралық бизнес универси-
тетінің жастар саясаты орта-
лығының басшысы, «Алматы 
еріктілер лигасы» қоғамдық 
қорының атқарушы дирек-
торы, Халықаралық білім                               
корпорациясының әлеуметтік 
даму департаментінің директо-
ры, Jas Otan (Астана) жастар қа-
наты төрағасының орынбасары 
болған.

2023 жылдан бастап мемле-
кеттік қызметте. Қазақстан Ре-
спубликасы Ғылым және жоға-
ры білім министрінің кеңесшісі 
болды.

Осы уақытқа дейін Астана-
дағы «Жастар» ғылыми-зерттеу 
орталығы» ЖШС директоры 
болып жұмыс істеді.

Аяулым СОВЕТ,
«Ortalyq Qazaqstan»

мысқа орналасуы 84%-ды құрай-
ды. Мамандарды мақсатты даярлау 
үшін кәсіпорындармен шарттар 
жасасу жалғасуда. Еңбек нарығы-
ның қажеттіліктерін қанағаттан-
дыру үшін оқу бағдарламалары 
жұмыс берушілер сұранысын еске-
ре отырып әзірленеді. Кадрларды 
бірлесіп даярлауға 30-дан астам 
кәсіпорын қатысады, – деп атап 
өтті Гүлбақыт Жүнісова.

Басқарма басшысының ай-
туынша, бүгінгі таңда аймақта 
маман даярлауда Абай көпсала-
лы колледжі, Шет, Ақтоғай және 
Бұқар жырау агротехникалық кол-
ледждері жұмыс істеп тұр. Абай 
колледжі мен Шет агротехникалық 
колледжі «Жас маман» жобасына 

де білім алған жастар жұмысқа ор-
наласып, өңірдегі агроөнеркәсіптік 
кешенді дамытуға ықпал етеді. 
Осы орайда сөз алған облыстық 
мәслихат депутаты Ерден Халилин 
осы колледждер мәселесі төңіре-
гінде аудандардағы білім ордала-

рының жұмыстарымен танысқа-
нын атап өтті. 

– Колледждерді аралаған кез-
де біз олардың оқу-өндірістік 
жүйесімен танысып, директор-
лармен кездестік. Бүгінгі таңда 
оқу орындарындағы жағдай білім 
беруді ұйымдастыру және жұмыс 
берушілермен өзара берік жұмыс 
жүйесі арқылы жүзеге асатынын 
көрдік. Студенттер үшін тәжірибе 
алған маңызды,  дегенмен, түлек-
тердің заманауи өндірістік талап-
тарға сәйкес білім алмауы секілді 
мәселелер бар, – деді Ерден Хали-
лин.

Сөз  алған Әлеуметтік-мә-
дени даму және халықты әлеу-
меттік қорғау жөніндегі тұрақты 
комиссияның төрағасы Қадиша 
Оспанова былтыр өткен мәслихат 
сессиясында өңірдегі кәсіптік-тех-
никалық білімнің жай-күйі талқы-
ланғанын атады. 

– Мемлекет басшысы-
ның тапсырмалары аясында 
«AMANAT» партиясының фору-
мында Оқу-ағарту министрлігі 
жанынан мәслихаттар депутатта-
рының Кеңесінде, колледждерге 
тауарларды, жұмыстарды және 
қызметтерді сатудан өз кірістерін 
құруға мүмкіндік беру жөнінде 
мәселе көтердік. Коммуналдық 
қызметтер тарифтерінің өсуін 
және инфляция деңгейін ескере 
отырып, жан басына шаққандағы 
қаржыландыру нормативін қайта 
қарау мәселесі де күн тәртібінде. 

Білім басқармасына алдағы үш 
жылға арналған техникалық және 
кәсіптік білім беру саласындағы 
проблемалық мәселелерді шешу 
жолдарын қарастыру бойынша 
ұсыныс берілген. Оларды жүйелі 
шешу үшін білім беру нысандары 
бөлінісінде және облыстың әрбір 
қаласы мен ауданы бойынша күр-
делі жөндеу жүргізу талаптары қа-
ралды. Нысандарды жарақтанды-
руға және абаттандыруға арналған 
шығыстарды қаржыландыруды 
көздей отырып, жеке іс-шаралар 
жоспарын әзірлеуге ұсынымдар 
берілді. Мектептер жанындағы 

оқу-өндірістік комбинаттардың 
жұмысын жетілдіруге қажеттілік 
бар, –  деді Хадиша Оспанова

Жиында сондай-ақ, аудандық 
білім орындарының басшылары 
колледждер базасында туындаған 
мәселелерге тоқталды. Депутат-

тар оларды бірігіп шешу мақсатын 
талқылады. 

– Бір студентке жан басына 
шаққандағы қаржыландыру нор-
мативі мамандыққа байланысты 
орта есеппен 420 мың теңгені, ал 
жалпы сомасы – 54 млн теңгені 
құрайды. 2024 жылы еңбекақы 
төлеу қоры 189 млн теңгені құра-
ды, коммуналдық қызметтер – 32 
млн. Оқу орнының тиісті жұмыс 
істеуі үшін облыстық бюджеттен 
ай сайын қосымша қаржыландыру 
сұралады. Өткен жылы 123 млн. 
теңге бөлінді, бірақ бұл тіпті ғи-
маратты күтіп ұстауға, ағымдағы 
жөндеуге және оқу шығындарына 
қажетті шығындарды өтеуге жет-
педі. Бүгінгі таңда аудандық жер-
лерде орналасқан колледждерде 

заманауи білім беру технологияла-
ры мен материалдық-техникалық 
базаның болмауы секілді мәселе-
лер бар.  Қаржыландырудың жет-
кіліксіз деңгейі, оқытушылардың 
тапшылығы да тиянақты қарасты-
руды қажет етеді, – деді М. Әде-
кенов атындағы Қарқаралы ауыл 
шаруашылығы колледжінің дирек-
торы Дамир Қожанов.

Сөз алған облыстық мәслихат 
депутаты Серғазы Әдекенов    мал 
шаруашылығы саласында замана-
уи оқу шаруашылығын құру үшін 
фермалар салу, жүйені автоматтан-
дыру үшін жабдықтар сатып алу 
қажет екенін атады. 

– Облыста ветеринар маманға 
қажеттілік 93 адамды құрайды. 
Ауыл, аудандарға тракторшы, 
механизатор және агроном ма-
мандар жетіспейді. Агроөнер-
кәсіпте маман тапшылығы бар. 
Жалпы, Қазақстанда агроөнеркәсіп                         
маманын дайындайтын 23 жоғары 
оқу орны бар дегенмен,  жыл сайын 
2 мыңнан астам ғана студент білім 
алып шығады. Бірақ олардың тең 
жартысы басқа салаға кетеді. Жас 
мамандар міндетті жұмыс істеу 
мерзімі аяқталған соң тұрақтамай-
ды. Салаға маман тартудың басқа 
да жолдарын қарастыру қажет, – 
деді Серғазы Әдекенов. 

Депутаттың сөзіне сүйенсек,  
сауу машиналарын дайындау, са-
палы жемге қол жеткізуді ұйымда-
стыру және оларды өсіру үшін 
демонстрациялық учаскелер құру, 
оқытушылар мен қызметкерлерді 
жануарларды ұстау мен ферма-
ларды басқарудың жаңа әдістеріне 
үйрету де маңызды. Осы орайда 
бірлесіп жұмыс істеу үшін табы-
сты фермалармен, ғылыми орта-
лықтармен және университеттер-
мен серіктестік орнатқан жөн. 

Б. Әбдікәрімов атындағы Нұра 
көпсалалы колледжінің дирек-
торы Сайран Сағымбеков те бұл 
пікірге қосылды. Оның айтуынша, 
ауылдық колледждердің матери-
алдық-техникалық базасын дамы-
тып, білім беру сапасын арттыру 
еңбек нарығында сұранысқа ие.  
Осы орайда инфрақұрылымды 
жаңғырту қазіргі заманғы өндіріс 
пен ғылыми-техникалық прогре-
стің қажеттіліктеріне бағдарлау 
маңызды. 

–  Оқу зертханаларын жетіл-
діру, цифрлық технологияларды 
енгізу, кәсіпорындармен әріп-
тестік және мемлекеттік қолдау 
– ауылдық колледждерде тиімді 
білім беру ортасын құруға ықпал 
етеді. Бұл өз кезегінде ауылдық 
аумақтарды дамытуға және олар-
дағы өмір сүру деңгейін жақсар-
туға алып келеді, – деді Сайран 
Сағымбеков.

Депутаттар жиын соңын-
да мәселені жан-жақты зерде-
леп, кәсіптік білім беруді дамыту 
жөніндегі жоспар енгізуді жөн 
көрді. Депутаттық корпус бей-
інді ведомстволар үшін бірқатар 
ұсыныстар дайындады. Әсіресе 
депутаттар колледждер мәселесін-
де ауданда білім алушылар үшін 
мемлекеттік гранттар мен стипен-
диялар көлемін ұлғайтуды алға 
тартты.  Аграрлық жоғары оқу 
орындары, жетекші университет-
термен бірлесіп, цифрлық дағды-
лары бар агромамандарды даярлау 
жөніндегі оқу бағдарламаларын 
енгізуді ұсынды. 

– Оқу жағдайларын жақ-
сарта отырып, инвестициялар тар-
ту арқылы жұмыс берушілермен 
белсенді өзара іс-қимыл жасау 
– өңірімізде жұмыс істеуге және 
оның өркендеуіне үлес қосуға дай-
ын білікті мамандардың жаңа буы-
нын тәрбиелеуге мүмкіндік береді. 
Облыстық мәслихаттың депутат-
тық корпусы заң шығару жүйесін-
де ұсыныстарымызды қарау және 
есепке алу бойынша Парламент-
пен жұмысты жалғастырады, – деп 
жиынды түйіндеді Нұркен Қобжа-
нов.

Алдағы уақытта депутаттар 
ұсынысы арқылы аудандағы сту-
денттерге оқуды жұмыспен үй-
лестіруге мүмкіндік беретін дуаль-
ды білім беру бағдарламаларының 
аясы кеңеюі мүмкін. Әсіресе, кол-
ледж түлектері үшін жаңа жұмыс 
орындарын ашу, тәлімгерлік жүй-
елерін енгізу және бос орындар 
мен кәсіби тағылымдамалар жәр-
меңкелерін өткізу мәселелері күн  
тәртібінен түспейді. 

Суреттерді түсірген  
Александр МАРЧЕНКО

енгізіліп, оларда 495 млн. теңгеден 
астам сомаға материалдық-тех-
никалық база жаңартылды. Жаб-
дықтар тізімі WorldSkills стандарт-
тары мен кәсіпкерлер мен жұмыс 
берушілер палатасының ұсыны-
старын ескере отырып құрылды. 

Депутаттардың сөзіне сүйен-
сек, аудандардағы кәсіптік білім 
беру жүйесінде білікті мамандар-
ды даярлау маңызды. Колледждер-

Аудандық колледждерде 1385 студент білім алады, алай-
да, жыл сайын олардың саны 7-10%-ға азаяды. Мемлекет-
тік қолдаудың арқасында соңғы үш жылда дуальды жүйеде 
оқитын студенттер саны 5%-дан 33%-ға артса,  түлектердің 
жұмысқа орналасуы 84%-ды құрайды. Мамандарды мақ-
сатты даярлау үшін кәсіпорындармен шарттар жасасу 
жалғасуда. Еңбек нарығының қажеттіліктерін қанағаттан-
дыру үшін оқу бағдарламалары жұмыс берушілер сұраны-
сын ескере отырып әзірленеді.

Облыста ветеринар маманға қажеттілік 93 адамды 
құрайды. Ауыл, аудандарға тракторшы, механизатор және 
агроном мамандар жетіспейді. Агроөнеркәсіпте маман 
тапшылығы бар. Жалпы, Қазақстанда агроөнеркәсіп ма-
манын дайындайтын 23 жоғары оқу орны бар дегенмен,  
жыл сайын 2 мыңнан астам ғана студент білім алып шыға-
ды. Бірақ олардың тең жартысы басқа салаға кетеді.

Облыстық мемлекеттік 
сатып алу басқармасының 
басшысы лауазымына   
Елнар Уахитов тағайын-
далды.

Елнар Уахитов еңбек жолын 
2003 жылы «Қарағанды Жылу» 
ЖШС материалдық-техникалық 
жабдықтау бөлімінің маркетинг 
және сапа жөніндегі менеджері 
лауазымынан бастаған.

Кейін «Қарағанды Тех Сер-
вис» ЖШС директоры, «Мар-
кетингтік және талдамалық 
зерттеулер орталығы» АҚ өкіл-
дігінің консультанты, Қараған-
ды облысы әкімінің тұрғын 
үй-коммуналдық шаруашылық 
жөніндегі орынбасарының бас 
маман-кеңесшісі болып жұмыс 
істеді.

Әр жылдары облыстық 
энергетика және коммуналдық 
шаруашылық басқармасы бас-
шысының орынбасары, облыс 
әкімі аппаратының ұйымдасты-
ру жұмысы бөлімінің меңге-
рушісі, облыстық жолаушылар 
көлігі және автомобиль жол-
дары басқармасы басшысы-
ның орынбасары, облыстық 
жолаушылар көлігі және авто-
мобиль жолдары басқармасы 
көлік және байланыс бөлімінің 
басшысы, Шахтинск қаласы 
әкімінің орынбасары, Инду-
стрия және жаңа технологиялар 
министрінің кеңесшісі қызметін 
атқарған.

2017 жылдың қаңтарынан 
осы күнге дейін Астана қаласы 
Есіл ауданы әкімінің орынбаса-
ры болды.

Суреттер облыс 
әкімдігінің сайтынан

Өңірде –
қадрлық 
өзгерістер
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Лезгин ұлтының өкілі Сала-
диннің Ақбелге қоныс аударғаны-
на екі жылға жуықтапты. Ол осын-
да көшіп келмес бұрын жерінің 
құнарлығын əбден сұрастырып, 
біліпті. Содан ауыл ішінен үй 
мен базды 5 миллион теңгеге са-
тып алыпты. Баздың құрылысы 
аяқталмаған көрінеді. Ішін əктеп, 
қоршаумен қолайлы етіп бөліп, 
жарық орнатыпты. Үйді де екіге 
бөліп, құрылыс жұмысын жүргіз-
ген. Бірінде өзі тұрады. Бірін жұ-
мыскерлеріне əзірлеп қойыпты. 
Алайда, əзірге бір өзі еңбек етіп 
жатыр.

Саладин бұған дейін көліктер-
ге GPS-трекер орнататын компа-
нияда басшылық қызметте болған. 
Бірақ жаны ауылды аңсаған соң 
сол шешіміне тоқтаған. Бір-ақ 
күнде артынып-тартынып ауылға 

Қаланы далаға айырбастаған
Ауылдың саф ауасын аңсап, тəуір қызметті қиып кете салу 

жасырары жоқ, екінің бірінің қолынан келмейді. «Ауылға 
алаңдаймыз», «Ауыл жабылып жатыр» деумен ғана шекте-
летінімізді жəне ешкім жоққа шығармайды. Осындайда Бұқар 
жырау ауданы Ақбел ауылына көшіп барған Саладин Юзбегов-
ты үлгі қылуға болады.

Қасымхан БҮРКІТҰЛЫ,
«Ortalyq Qazaqstan»

Жақында Үкімет  қолдауымен 
экономиканы əртараптандыру 
салдарынан Саран моноқалалар 
тізімінен шығарылды. Мұнда ин-
дустриалдық секторды одан əрі 
нығайтудың арқасында өңдеуші 
саланың жалпы өндіріс көлемін-
дегі жоғары үлесі 92,6 пайыз дең-
гейінде сақталуда. Бұған дейін 
«Saran» индустриалдық аймағында 
инвестициялық жобалар жүзеге 
асырылған. Өнеркəсіп өндірісінің 
көлемі 2023 жылға қарағанда 4,5 
пайыз өсіммен 194,6 миллиард 
теңгеге жетті.

Өткен жылы индустриалдық 
аймақтың негізгі жобасы сериялық 
өндіріс қолға алынып, бұл жұмы-
сты автомобиль шиналарын шыға-
ратын «Tengri Tyres» ЖШС жүзеге 
асыруда. Сондай-ақ, «КарЗТФ» 
ЖШС-де полиэтилен құбырлар 
мен фитингтерін өндірудің бірінші 
кезегі іске қосылды.

Биылғы бірінші жартыжыл-
дығында құны 6,2  миллиард тең-
ге болатын «Қазақстандық ыстық 
мырыштау зауыты» ЖШС жəне 
құны 20 миллиард теңге болатын 
«Тэмпо-Казахстан» ЖШС-нің түзу 
тігісті болат құбырларының ыстық 
мырыштау жобасы іске қосылады.

Құны шамамен 10,5 миллиард 
теңге болатын тұрмыстық техни-
ка өндірісінің бағыты бойынша 
«Optim Tech» ЖШС базасында  
шағын өнеркəсіптік аймақ құру 
басталды.

– Бұл шара жергілікті тауар өн-
дірушілерді қолдауға бағытталған, 
– деп атап өтті мұны Дарын Бей-
бітұлы.

Қала экономикасына шамамен 
108 миллиард теңге инвестиция, 
соның ішінде, 94,5 пайызы жеке 
компаниялар есебінен тартылыпты. 
Қазірде 136 миллиард теңгеден аса 
инвестицияны тарта отырып, 2025-

● БРИФИНГ

Индрустриалдық аймақтың игілігі
Өңірлік коммуникация-

лар қызметі алаңында Са-
ран қаласының əкімі Дарын 
Бұлқайыр облыстағы БАҚ 
өкілдерімен брифинг өт-
кізді. Өндірісті өңірдің  2024 
жылғы əлеуметтік-эконо-
микалық дамуы туралы əң-
гімелеп, биылға белгіленген 
жоспарларымен бөлісті.

Ержан ИМАШ,
«Ortalyq Qazaqstan»

2026 жылдарға арналған 7 инвести-
циялық жобаны жүзеге асыру  қа-
растырылды. Нəтижесінде өнімнің 
жаңа түрлері: полиэтилен жəне бо-
лат құбырлар, металл бұйымдарын 
мырыштау, Samsung теледидарлар 
желісі, тұрмыстық техникаға ар-
налған электр компоненттері, жүк 
жəне коммерциялық техника, энер-
гия үнемдейтін жылу оқшаулағыш 
материалдар пайда болды.

Қала аумағында 2831 шағын 
жəне орта бизнес субъектісінде 
(өсім 2,6 пайыз) 6,8 мыңнан астам 
адам жұмыс істейді. 

Қазіргі қысқы жылыту мау-
сымында қаладағы Орталық қа-
зандыққа 113 үй қосылып, 106 
үй оқшау қазандықтардан жылы-
тылса, əлі 46 үй пеш жағуда. Енді 
келесі жылыту маусымында орта-
лық қазандыққа тағы 57 үй мен 27 
əлеуметтік-мəдени нысанды қосу 
жоспарда бар. Қазір осындағы 4 
қазандықтың бəрі жұмыс істеп тұр. 

Саранның суөткізгіш торапта-
ры да жаңғыртылып, 2025 жылы 
оған барлық тұрғын үйлер қосыл-
мақ. Екінші сукөтерудің резервуа-
рының құрылысы да жүргізілуде. 
Жоба бойынша жалпы көлемі 10 
мың текше метр екі резервуар салу 
көзделген. Ол іске қосылған күнде 
қала тұрғындары ауызсудан та-
рықпайтын болады.

Қалада кəріз тораптарын төсеу 
жұмыстары 3 кезеңге бөлінсе, сол 
мезгілде коллекторлар мен əуелі 
10,8, сосын 9,2, ең соңында 13,3 

шақырым орамішілік тораптар 
ауыстырылады.

Қала басында 29 шақырым жол 
жөнделіп, 15 көше жолы асфальт-
талып, жарықтандыру бағанала-
ры орнатылды. Ал, 2025 жылы 11 
көше жолдары орташа жөндеуден 
өтіп, Резина-техникалық бұйымдар 
зауытына теміржол арқылы бара-
тын жол да жаңғыртылады. Же-
кеменшік сектордағы жолдардың 
11,8 шақырымына ағымдағы жөн-
деу жасалған.

Келесі кезекте қала əкімі тұрғын 
үй жəне əлеуметтік мəселелерге 
де тоқталып, ол жайлы да кеңінен 
сөз қозғады. Яғни, осы биыл РТБ 
зауыты аймағынан кезекте тұрған-
дарға 150 пəтер берілетін болса, 
соның 110-ының кілтін тұрғындар 
осы бірінші тоқсанда қалғандарын 
жыл аяғына дейін алады. Тұрғын 
үй кезегіндегілер үшін 475 пəтер-
лі 19 үй сатылып, бюджетке 257 
миллион теңгеден аса ақша түскен. 
Сонымен бірге, биыл тағы да 200 
пəтерлі 8 үй пайдалануға беріліп, 
2 үйді реконструкциялау қарасты-
рылған. Өткен жылы жоғарыда 
аталған зауыт аумағындағы 14 үй 
сырылып тасталса, биыл тағы 16 
үй солардың кебін киеді.

Бұдан əрі Дарын Бұлқайыр 
халықты жұмыспен қамту жайын 
баяндады. Сол бойынша қалада 
бос орындардың 10 жəрмеңкесі ұй-
ымдастырылып, жалпы 1861 адам, 
соның ішінде, 1511 адам тұрақты 
жұмысқа орналасыпты. Соның қо-

рытындысында мұнда жұмыссыз-
дық деңгейі былтырғы 4,1 пайыз-
дан 3,4 пайызға төмендеген.

Жыл басынан бері халыққа 
165,6 миллион теңгенің жəрдем-
ақысы берілсе, оны алушылардың 
қатарында 477 көпбалалы отбасы 
бар. Мемлекеттік атаулы көмек 41 
отбасыға тағайындалып, қалада аз 
қамтылған отбасылар саны азая 
түскен.

Өткен жылы Абай атындағы 
мектепте спорт залының құрылы-
сы аяқталып, барлық білім беру 
нысандары жөнделіп, соның ішін-
де  «Балғын» балабақшасы мен 
№17 мектеп-гимназиясы күрделі 
жөндеуден өткен. 

Қала тұрғындарының спорт-
пен айналысуы 42 пайызды құрап, 
107 спорт ғимараты, 120 спорт 
секциясы, олимпиадалық резерв 
мектебі жұмыс істеп, 4650 адам-
ды қамтыған 270 іс-шара өткізіл-
ген. Қалалық стадионды жөндеу 
аяқталып, биыл жеңіл конструк-
циялардан спорт кешенін тұрғызу 
жоспарланып, Ақтас кентіндегі 
Дене шынықтыру-сауықтыру ке-
шенінің құрылысы жалғаспақ.

Міне, осы мəселелерді сөз ет-
кен Саран қаласының əкімі Дарын 
Бұлқайыр брифинг соңында жур-
налистер қойған сұрақтарға жауап 
берді.

САРАН
Суретті түсірген

Жангелді ƏБДІҒАЛЫМ

көшіп барған.
Ауылға аңсары ауатындай жөні 

бар. Балалық шағы Нұра ауданын-
да өтіпті. Əке-шешесі қарапайым 
еңбек адамдары болған. Шаруа-
ның бəрін көріп өскен Саладинге 
қорадағы жұмыс қорқыныш емес. 
Еңбекпен ерте шыңдалған оның 
ауылға көшудегі ой-мұраты тым 
басқа.

Қазірдің өзінде шаруашылығы 
жүйелі. Жас фермер қойдың еділ-
бай мен гиссар тұқымын өсіріп 
отыр. Ауылға көшіп келген бетін-
де Қостанайдағы белгілі «Қазақ 
қой орталығы» шаруашылығынан 
30 саулық əкеліпті. Ал, былтыр 
Түркістаннан 50 гиссар қойы мен 
асылтұқымды гиссар қошқарын 
сатып алыпты. Қазірдің өзінде 
олардың қозылары əжептəуір сал-
мақ басады.

Бітімі бөлек болатын гиссар 
тұқымы қошқарының бағасы 
əлеу меттік желіні жарып-ақ, тұр. 

Мұндай қошқардың бойы 1 метр-
ден асып, салмағы 190-200 келі-
ге дейін басады. Етті əрі майлы, 
семіз құйрықты, дүние жүзіндегі 
барлық қой тұқымының ішінде 
ең ірісі. Əрі тез өсіп, салмақты да 
тез жинайды. Етінің де дəмі ерек-
ше көрінеді. Осының бəрін əбден 
зерттеген фермер тағы да 100 қой 
алмақшы. Гиссар қойының отаны 
Тəжікстанға жол тартамын дейді. 
Асылтұқымды қошқар əкеліп, се-
лекциялық жұмысты жаңғыртып, 
қой тұқымын асылдандырмақшы.

Шаруа гиссар мен еділбай қой 
тұқымынан былтырғы төлін алып 
үлгерді. Қазірдің өзінде олар-
дың орташасы 40 келі салмақ бе-
реді. Асыл тұқымды гиссар қойы 
жылына екі рет төлдейді. Бұлар-
дың қошқарының күтімі тіптен 
бөлек. Олар отарға тек күйектің 
уақытында ғана қосылады. Басқа 
уақытта қоршауда бөлек бағыла-
ды.

– Асылтұқымды екі қошқа-
рым бар. Күтіміне аса жауапкер-
шілікпен қараймын. Уақ малда 
кездесетін ішек құрт, бруцеллез, 
қотыр секілді түрлі аурулардың 
алдын аламыз. Ол үшін арнайы 
екпе салғызамыз. Үш-төрт ай 
сайын талдама алып отырамыз. 
Арықтың, жасанды көлдің суын 
ішпейді. Құдықтың тұщы суын 
береміз. Күнде қосымша арпа бе-
реміз, – дейді С.Юзбегов.

Енді көктемнен бастап, қош-
қарларын сата бастайды. Қазір-
ден алғысы келетіндер көп. Сала-
диннің əлеуметтік желісі арқылы 
көріп, біліп қызығушылық та-
нытқан жұрт тұқымын алуға 
асығып жүр.

Шаруашылығы «Сүтхана» 
деп аталатын ол мұнымен ғана 
шектелмейді. Қостанайдан сүт-
ті «Симменталь» тұқымынан 10 
сиыр сатып алу жоспарында. Оны 
сауып, сүт, майын сатып, табысқа 
кенелгісі келеді. Сол себепті қа-

лаға жақын ауыл іздепті. Енді 
өзіне көмекші отбасының құжат-
тарын заңдастырып, жұмысқа 
алады.

Ауылдың жұрты кең. Елге 
үй қосылды деп құшағын ашып, 
көмек қолын созады. Солардың 
бірі – көршісі Қуаныш Маратұлы. 
Ол ауылдың ветдəрігері. Екеуі 
тонның ішкі бауындай араласып 
кеткен. Қуаныш өзінің білгенімен 
бөліседі. Ауылдың бақташысы 
Ақжол Сағадиев те қолы алтын 
жігіт. 

Жаңа көшіп келген Саладин-
ге алғаш болып ерулік берген 
де – екеуі. Жаңа достарын ауыл 
өміріне сіңіріп жүр. Атқа мініп, аң 
қағады. Мал сойып, ет мүшелеуге 
дейін үйретіп қойыпты.

Саладиннің 300 гектар шабын-
дық жері бар. Ауылдасы «Достар» 
шаруа қожалығының басшысы 
Қайрат Молдабаев шөбін шауып 
беріп, қолғабыс жасаған. Ал, 
Алабас ауылындағы егінмен ай-
налысатын фермер 3 тонна арпа-
ны «шаруашылықты жаңа бастап 
жатырсың ғой» деп, арзан бағамен 
берген.

Саладин биыл Үкіметтің көме-
гіне жүгінеді. Жеңілдетілген не-
сиенің игілігімен өзіне трактор, 
шөп шабатын техникасын аламын 
деп отыр. Қысқы азығын енді өзі 
қамдайды.

Ауылдың қызын алып, шаңы-
рақ көтергісі келеді. Ол күннің 
де ауылы алыс еместігін жəне 
сездірді. Сол себепті, күні-түні қа-
зақша үйреніп жүр. 

Бұқар жырау ауданы, 
Ақбел ауылы 

Суретті түсірген автор

«Saryarqa Aqparat» медиахолдингінің ұжымы Сəкен Сейфул-
лин атындағы облыстық академиялық қазақ драма театрының 
директоры Құрман Қалымовқа ардақты əкесі

Өмірбек ҚАЛЫМҰЛЫНЫҢ
қайтыс болуына байланысты отбасына, туған-туыстарына қай-
ғысына ортақтасып, көңіл айтады.

Белгілі мемлекет жəне қоғам 
қайраткері, Ақтоғай ауданының 
Құрметті азаматы, Арқа жұртының 
ардақты ұлы, Ұлт руханиятының 
көрнекті өкілі Қайырбек Изат-
бекұлы Сəдуақасов өмірден озды. 

Қайырбек Изатбекұлы 1944 
жылы 6 наурызда Қарағанды облы-
сының Ақтоғай ауылында туған.
1960 жылы М.Горький атындағы 
№1 Ақтоғай орыс орта мектебін ал-
тын медальмен бітірген. 1960-1962 
жылдары Қоңырат аудандық бай-
ланыс бөлімінде техник, Қараған-
дының «Гипроуглегормаш» ҒЗИ-нда автоматтандыру лаборато-
риясының лаборанты, Ақтоғай орта мектебінде мұғалім болған.
1968 жылы Қазақ мемлекеттік университетінің физика факуль-
тетін бітірген. 

1966-1968 ж.ж. оқуды сол факультеттің опти-
ка жəне спектроскопия, қатты денелер физика-
сы кафедраларында лаборант, рентгенофизика ка-
бинетінің меңгерушісі қызметтерімен ұштастырған.
1968-1972 ж.ж. №1 М.Горький атындағы орта мектеп ди-
ректорының оқу-тəрбие ісі жөніндегі орынбасары, Ақтоғай 
аудандық оқу бөлімінің инспекторы қызметтерін атқарған.
1972 жылы Қазақстан Компартиясы Ақтоғай аудандық пар-
тия комитетінің нұсқаушысы, үгіт жəне насихат бөлімінің 
меңгерушісі болып бекітілген. 1975 жылы жаңадан ашылған 
Жезқазған облыстық партия комитетінің лекторы, 1976 жылы 
Жезді аудандық партия комитетінің секретарі, 1983 жылы облы-
стық партия комитетінің ғылым жəне оқу орындары бөлімінің 
нұсқаушысы қызметіне ауыстырылған.

1985 жылы Алматының Жоғарғы партия мектебін қызыл 
дипломмен аяқтаған. 1985-1988 жылдары еңбекшілер депу-
таттары Жезқазған облыстық Кеңесі атқару комитетінің ұй-
ымдастыру бөлімінің меңгерушісі, облыстық мəдениет басқар-
масының бастығы, облыстық атқару комитеті төрағасының 
орынбасары қызметтерін атқарды. 1988-1994 жылдары об-
лыстық тарихи-өлкетану музейінің директоры, облыстық тіл 
басқармасының бастығы, 1994-1996 жылдары «Байқоңыр» 
қаржы-өнеркəсіптік инвестициялық компаниясының бірін-
ші вице-президенті, 1996-1997 жылдары Жезқазған облыстық 
мəдениет басқармасының бастығы болып қызмет атқарды.
1997 жылдың мамыр айында Жезқазған облысының тара-
тылуына байланысты Қарағанды облыстық мəдениет департа-
менті бастығының орынбасары, мəдениет жəне өнер бөлімінің 
бастығы болып ауыстырылды. 2002 жылдан ҚР Көлік жəне 
коммуникация министрлігінің баспасөз хатшысы,  кейінде Ин-
вестиция жəне даму министрлігінің баспасөз қызметінде, инду-
стрия жəне инфрақұрылымдық даму министрлігінің ақпараттық 
қамтамасыз ету департаментінде баспасөзге мониторинг жасау 
жөніндегі кеңесші болып жұмыс атқарды.

Қайырбек Сəдуақасов қызмет атқарған екі облыстың да ру-
ханиятын  дамытуда сүбелі үлес қосты. Сондай-ақ, қоғамдық 
жұмыстарға, өлкетану істеріне белсене араласты, аймақтың 
тарихы, оның əйгілі перзенттерінің өмірлері мен шығар-
машылығын зерттеуге, олардың есімдерін жұртшылық жады-
на сіңіруге, тарихи-мəдени ескерткіштерді жаңғыртуға, мə-
дениет пен өнер саласын өркендетуге, қазақ тілі мен ұлттық 
салт-дəстүрлерді насихаттауға ұйытқы болғаны баршаға аян. 
Қайырбек Изатбекұлы ҚР Мəдениет қайраткері, Қазақстан 
Журналистер одағының мүшесі, Ақтоғай ауданының Құрметті 
азаматы. Ол «Ерен еңбегі үшін» жəне басқа бірнеше медаль-
дармен, ҚР Премьер-Министрінің Құрмет грамотасымен, «Тіл 
жанашыры» төсбелгісі жəне Құрмет белгісімен марапатталған. 

Марқұмның отбасына, туған-туыстарына қайғыра көңіл біл-
діреміз. Мəңгілік жүрегіміздесіз, Ақтоғайдың асыл перзенті!

А.АМАНЖОЛОВ, Р.ƏБЕУОВ, С.ДҮЙСЕБЕКОВ, 
Т.АХМЕТБЕКОВ, М.ЖАРЫЛҒАП, М.ТАТИБЕКОВ, 

С.ƏБЕУОВА, Р.КЕНЖЕБЕКОВ, Б.АЛТЫНБЕКОВ, 
М.СƏТЕКОВ, Т.ТҮСІПБАЕВ, Д.АҚАТАЕВА, Т.МҰҚАН, 

С.АҚСҰНҚАРҰЛЫ, Қ.МАҚСҰТОВ, С.СЫЗДЫҚОВ, 
Ə.ҚАПАСОВ, М.ОҢҒАРҚҰЛОВ, А.ТҮКБАЙ.

№21

Қайырбек Изатбекұлы СƏДУАҚАСОВ

С.Сейфуллин атындағы Қарағанды облыстық академиялық 
қазақ драма театрының ұжымы театр басшысы Құрман Өмір-
бекұлы Қалымовқа ардақты əкесі 

Өмірбек ҚАЛЫМҰЛЫНЫҢ 
қайтыс болуына байланысты қайғысына ортақтасып,  отбасына, 
барлық туған-туыс, жақындарына көңіл айтады. 

№98

«Saryarqa Aqparat» медиахолдингінің ұжымы Алаш жұрты-
ның аяулы перзенті, мемлекет жəне қоғам қайраткері, Ақтоғай 
ауданының Құрметті азаматы

Қайырбек Изатбекұлы СƏДУАҚАСОВТЫҢ
қайтыс болуына байланысты отбасына, туған-туыстарына қай-
ғыcына ортақтасып, көңіл айтады.

Электрондық Электрондық 
пошта:  пошта:  

ortalyk.kаzortalyk.kаz
@mail.ru@mail.ru

43-21-55
Жарнама бөлімінің байланыс телефоны
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● Жарияланған мақала ав  тор ларының пікірлері ре    дакция көзқарасын біл дір мейді. 
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● Газетте жарияланған материал дарды сілтемесіз көшіріп басуға болмайды. 
● Материалдың жа риялану ақысы төленген   R
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Сарбаздармен кездесу кешін 
өткізген интернационалист-жа-
уынгерлер, Ауған соғысын-
дағы естеліктерінен бастап, 
өздерінің қызмет жолдарынан 
біраз әңгіме тарқатты. №53898 
әскери бөлімінің сарбаздары 
нағыз ерліктің үлгісін көрсет-
кен ардагерлермен танысып, 
сол сәтті аз да болса сезінген-
дей болды. Жауынгерлердің 
әңгімесінен әсерленіп шыққан 
сарбаздардың көзінен ерекше 
ұшқын байқалды. Интернаци-
оналист-жауынгердің сөзі жас 
буынның санасына ой салды, 
жүрегіне жетті. Басты мақсат та 
сол болған. Олардың ерен ерлігі 
сарбаздардың қызығушылығын 
арттырды. Кездесу барысын-
да сарбаздар қызықтырған 
сұрақтарын қоюға мүмкіндік 
алды. Ардагерлер өз ойларымен 
бөлісіп қана қоймай, жауынгер-

● КЕЗДЕСУ

Сабақтастық 
салтанаты

Биыл Ауғанстан же рінен Кеңес әскерлерінің шы ғарылғанына 
36 жыл то лды. «Жұмбақ соғыс» жылдарында қарсы келген жа-
удан жасқанбаған интернационалист-жауынгерлер бұл күнде 
ортамызда жүр. Осыған орай Балқаш қаласындағы № 53898 
әскери бөлімі сарбаздары Ауған со ғысының ардагерлері Мұрат 
Аязбаев және Марат Әбдірбаевпен кездесті.

Нұрдос КӘРІМ,
«Ortalyq Qazaqstan»

Жоба жетекшісі – Арай Ержан. 
Кітап шығару идеясын Нархоз 
университетінен алыпты. Кейін 
оқушылармен бірлесе жобаны 
қолға алып, шығаруды мақсат ет-
кен. Кітапта табиғатты қорғаудың 
маңыздылығы балаларға түсінікті 
әрі қызықты насихатталған. Кіш-
кентай оқырмандар түрлі кейіп-
керлердің іс-әректін оқи отырып, 
экологиялық мәдениет негіздерін 
үйренеді. 

– Экология тақырыбында 
мәлімет аз. Оның ішінде балаларға 

Жасанды зерденің жаңалығы
Бүгінде өңірдегі экологиялық ахуал – өзекті. Ал, мамандар 

мәселені шешудегі алғашқы қадамды мектептен бастау қажет-
тігін айтады. Осы мақсатта  «Озат» білім-инновациялық лицей-
інің Balausa экологиялық клубының мүшелері жасанды зерденің 
(GPT) көмегімен арнайы кітапшалар шығарды. Жаңа дүние 
Теміртаудағы жастар орталығында таныстырылды.  

арналған кітаптар жоқтың қасы. 
Сондықтан, балаларға түсінік-
ті болуы үшін осындай әдіспен 
кітапша шығаруды жөн көрдік. 
Бұл кітапшалар – аймақта жа-
санды зерденің көмегімен шыға-
рылған алғашқы жоба. Әуелі біз 
белгілі бір тақырыпты ChatGPT-ге 
салып, мәтінін шығардық. Кейін 
сол мәтінді қайта салып, суретін 
алдық, –  дейді жоба авторы.

Екі кітапша балалардың жас 
айырмашылығына қарай бөлін-
ген. Бірінші кітап төрт бөлімді 

қамтиды. Яғни, бұл жерде бала-
лар жануарлардың экологиямен 
байланысы, су көздерінің сапасы 
мен таза экологияның маңыз-
дылығы жайында оқып біле ала-
ды. Кітапша ішінде бейнеленген 
суреттер интернет желісінде жоқ. 
Яғни, әр бөлімнің мәтіні мен су-
реті ChatGPT көмегімен жасалса, 
кейбір графикасын Canva қосым-
шасында әзірлеген. 

Ал, екінші кітапшаны 2-5 жас 
аралығындағы балаларға боямақ 
түрінде шығарыпты. Әр бетінде 
өзекті тақырыптағы суреттер бей-
неленген. Балалар берілген сурет-
ті бояп отырып, қоршаған ортаны 
аялауға бейімделеді. Әр кітапша-
ның соңғы бетінде QR код қой-
ылған. Соған өтсеңіз, «Озат» білім 
инновациялық мектеп-лицейі 

жайында шағын ақпарат берілген.
– Кітапшаны өңдеу жұмыста-

ры ұзаққа созылды. Себебі, шетел-
дік бағдарлама қазақтың төл әріп-
терін қабылдамағандықтан, өзіміз 
қойып шығуымыз керек болды. 
Бұл – біз үшін үлкен тәжірибе. 
Алдағы уақытта жасанды зерденің 
көмегімен бірнеше дүние жасап 
шығаруды жоспарлап отырмыз, 
– деді 8 сынып оқушысы Марина 
Махсатова.

Ақерке БОЛАТ,
Е.Бөкетов атындағы 

Қарағанды зерттеу 
университеті журналистика 

бөлімінің IV курс студенті
ТЕМІРТАУ

Сурет ұйымдастырушылардан

лерге бейбіт өмірді сақтауға, түрлі 
арандатушылыққа бой алдырма-
уға, Отанды қорғау ісінде адалдық 
танытуға шақырды.

Интернационалист Мұрат Аяз-
баев соғыс жылдарында жазылған 
әндерді шырқап, достарын еске 
алды. Бүгінгі күнде №53898 әске-
ри бөлімінде әскери борышын 
өтеп жатқан сарбаздар да достық 
жай лы ән айтып, емен-жарқын 
күй кешті. Ардагерлердің әрбір 
сө зін зейін қойып тыңдаған олар, 
аға ларына алғысын жеткізіп, пікір 
алмасты.

Сондай-ақ, кездесу  барысын-
да №53898 әскери бөлімнің мате-
риалдық-техникалық қамтамасыз 
ету батальоны командирлерінің 
тәрбие және идеологиялық жұмы-
стар жөніндегі орынбасары, май-
ор Дәулет Есқараев аға ұрпақтың 
ерлік, қызмет дәстүрлері хақында  
ой толғап, елімізге тыныштық, 
әлемге бейбітшілік тіледі.
БАЛҚАШ

Әуелі, ел қоржынына тарихи 
алтын алып, басты қарсыласта-
рын басып озған спортшылардан 
бастасақ. Атап, айтсақ, шорт-трек-

Қысқы Азиада несімен есте қалды?
Қытайда өткен IX қысқы Азия ойындары мәресіне жетті. Күншығыс еліне 10 спорт түрінен 137 

спортшы (72 ер, 65 әйел) аттанып, жалпыкомандалық есепте IV орын иеленді. Ел қоржынында –  4 
алтын, 9 күміс, 7 қола жүлде. Жалпы, аптаға созылған Азиада ойындары несімен есте қалды? Шолу 
жасайық... 

Ербол ЕРБОЛАТ,
«Ortalyq Qazaqstan»

тен Олимпиада бағдарламасына 
кіретін 5 000 метр қашықтықта 
өнер көрсеткен ерлер құрама-
сы тарихи алтын медальді жеңіп 
алған болатын. Сонымен қатар, 
аралас эстафетада 2 000 метр 
қашықтықта бақ сынаған Яна 

Шерзод Хаширбаев пен Аяна 
Жолдас күміс медаль еншіледі. 
Ал, әйелдер арасындағы додадан 
да бұған дейін құр қол қайтқан 
еді. Биыл құрама сапында өнер 
көрсеткен Ардана Маханова мен 
Аяна Жолдас ел қоржынына қола 
жүлдені алып келді.

Конькимен жүгіруден 100 метр 
қашықтықта Евгений Кошкин 
мәреге екінші келді.  Ал, команда-
лық спринт бәсекесінде Надежда 
Морозова, Кристина Силаева, Да-
рья Важенина үздік үштікке кірді.

Биылғы ақ Азиада ойындары 
– тәмам. Тек тау шаңғысы, кёр-
линг, ски-альпинизм спортынан 
отандастарымыз жүлдесіз оралды. 
Ендігі қысқы Азия ойындары 2029 
жылы Сауд Арабиясында өтеді 
деп жоспарлануда. Сол додада ел 
қоржыны еселене түсер, бәлкім... 

Сурет Туризм және спорт 
министрлігінің сайтынан

Хан, Малика Ермек, Денис Ники-
ша, Әділ Ғалиахметов күміспен 
күптелді. Жарыс барысында кіл 
мықтылардан жасақталған Қытай 
құрамасының командасын жүл-
десіз қалдырды. 

Ал, әйелдер құрамасы 3 000 
метр қашықтықта бақ сынап, күміс 
жүлдеге қол жеткізді. Бұл сайыс-
тағы басты фаворит – Оңтүстік 
Корея қомандасы еді. Нәтижесін-
де отандастарымыз фавориттерді 
басып озды.

100 метр қашықтыққа коньки-
мен жүгіруден Евгений Кошкин де 
ерледі. Ол басты қарсыласы әлем 
чемпионатының күміс жүлдегері 
оңтүстік кореялық Ким Джун 
Хоны артқа тастап, күміске қол 
жеткізді. 

Ақ Азиада ойындарында отан-
дастарымыз бұған дейін бірнеше 
сайыс түрінен жүлде алмаған еді. 
Биылғы бәсекеде олқылықтың 
орны толды. Биыл фристайл- 
акробатикадан бірнеше жаңа дис-
циплиналар қосылған еді. Сондай 
бәсекенің бірі – синхронды секіру. 
Роман Иванов пен Шерзод Ха-
ширбаев осы сайыста алғашқы 
алтынды ел қоржынына салды.  
Ал, аралас командалық сайыста 
15 жастағы Асылхан Асан және 

● ЖӘДІГЕР

Патефон аппараты алғаш рет 
шыққанда, талайды таңғалдырды. 
Тіпті, бұл құралдың сиқырлы күші 
бар деп сенгендер де болды. Аме-
рикалық өнертапқыш Томас Эди-
сон жасап шығарып, 1877 жылы 
патенттеген фонограф талай тари-
хи мұралардың кейінгі ұрпаққа же-
туіне жәрдемін тигізді. Қазақтың 
дәстүрлі ән өнерін әлемге жайып, 

Патефон
Патефон (Пате – фран-

цуз фирмасының атауы мен 
грек тіліндегі рһоnе – дыбыс 
деген сөздердің бірігуінен 
пайда болған) – граммофон 
пластинкасынан дыбыс шы-
ғаруға арналған механика-
лық-акустикалық аппарат. 
Па тефон дыбыс жазуға әрі 
сол дыбысты қайта шыға-
ру үшін пайдаланылды. 
Бертін келе патефонның 
жетілдірілген түрі – грам-
мофон шығарылды. Ол кей-
іннен электрлік пластинка 
ойнатқыш электрофонмен 
алмастырылды.

Ермек БАЛТАШҰЛЫ,
«Ortalyq Qazaqstan»  

Әміре Қашаубаевтың орындауында 
1925 жылы фонографқа жазылған 
«Ағаш аяқ», «Смет», «Бесқара-
гер», «Жалғыз арша», «Үш дос», 
«Балқадиша», «Дудар-ай» ән-
дерінің үнтаспасын Мәскеудің 
Орталық мұрағатында шаң басып 
жатқан жерінен тауып алып, 1974 
жылы жарыққа шығарды. 

Алып жүруге қолайлы, тұтқасы 
бар қорапқа салынған патефон кей-
ін, электрофон шыққан соң да пай-
даланылды. Әсіресе, жоғары кер-
неулі электр желісі кейін жеткен 
елді мекендердегі ән-күйге құмар 
тұрғындардың рухани қуанышы 
болған патефон ХХ ғасырда адам 
игілігіне қызмет жасаған құралдың 
қатарына жатады.

– Осындай тамаша бір жәдігер 
Осакаров ауданының тарихи-өлке-
тану музейінде сақтаулы тұр. Оны 
мұнда 2013 жылдың 27 маусымын-
да ауданның байырғы тұрғындары-
ның бірі П.Н.Фисенко деген адам 
тапсырыпты, – дейді мекеменің 
қор сақтаушысы Жазира Шойым-
баева.  

Музей қызметкерінің айтуын-
ша, патефонның техникалық жағ-
дайы жақсы, қазір де пайдалануға 
болады екен.  

Биылғы «Бір ел – бір кітап» рес-
публикалық акциясына  көрнек ті 
жазушы Тәкен Әлімқұлов пен көр-
некті ақын Жұмекен Нәжімеденов-
тің туындылары таңдалған еді.

Шараға  Қазақстан Республи-
касының Еңбек сіңірген әртісі, 
күйші, Тәттімбет атындағы акаде-
миялық қазақ аспаптар оркестрінің 
домбырашысы Болатхан Тәшімов,  
Қарағанды жоғары гуманитар-
лық колледжі қазақ тілі мен әде-
биеті пәнінің оқытушысы, ақын 
Ербұлан Мақатай мен Қарағанды 
жоғары гуманитарлық, Қарағанды 
медициналық колледжінің сту-
денттері қатысты. 

Күйші Тәкен Әлімқұлов да-
уылпаз ақын Қасым Аманжолов-
тың шығармашылығына «Қасым 
поэзиясы жаңарған өмірге әр-
жақты жараса бермек! Сондықтан 
да, өлімнің құшағына сыймайтын 
ақындардың бірі – өзіміздің Қа-
сым деп білеміз» деп баға берген. 
Күйшілер туралы жазған әңгіме-

лерінің ішінде шертпе күйдің ше-
бері Тәттімбет Қазанғапұлының 
орны ерекше. Кеште тартылған 
«Сарыжайлау» күйі де тыңдаушы-
ларға күйдің шығу тарихынан ха-
бар бергендей...

Шара барысында оқырмандарға 
жазушының  өнегелі өмірі және әде-
би мұрасы туралы «Жарқын бейне» 
бейнебаяны көрсетілді. Сондай-ақ, 
«Екі ғұмыр, бір әдеби әлем» кітап 
көрмесіндегі әдебиеттерге шолу 
жасалып,  қатысушыларға «Жұм-
бақ жан» әдеби-танымдық айдары 
ұсынылды. Белсенді студенттер 
«Сарыжайлау» кинотеатры атынан 
өздері қалаған киноға тегін билетке 
ие болды.

Шараға қатысқан қонақтарға 
кітапхана атынан кітаптар сыйға 
тартылды. 

Мақпал ЖАНАТҚЫЗЫ,
өнер туралы 

әдебиеттер бөлімінің 
қызметкері

● «БІР ЕЛ – БІР КІТАП»

Күйдің тілін 
түсінген қаламгер

«Сарыжайлау» кинотеатрында  Н.Гоголь атындағы облыс-
тық әмбебап ғылыми кітапхананың ұйымдастыруымен Тәкен 
Әлімқұловтың шығармашылығына арналған «Тәкен және күй 
өнері»  атты Арт-сағаты өтті. 

даңққа бөленген Әміре Қашауба-
евтың үні қайта жаңғыруына осы 

фонограф себепші болды. 
Өнертанушы Жарқын Шәкәрім 
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